



Commercial Bank Stock Split FAQs

What is the stock split?

The QFMA has directed that all QSE-listed companies split each of their shares into 10 and reduce the nominal value of each share from QAR 10 to QAR 1. This will increase a company's total number of shares by 10 but the total nominal value of these shares will not change.

Example

Pre-Stock Split:

- Number of shares: 100
- Nominal value per share: QAR 10
- Total nominal value QAR 1,000

Post-Stock Split:

- Number of shares: 1,000
- Nominal value per share: QAR 1
- Total nominal value QAR 1,000

The market value of each share will be divided by 10 immediately after the stock split but the total market value of these shares will not change.

Example

Pre-stock split:

- Number of shares: 100
- Market value per share: QAR 50
- Total market value: QAR 5,000

Post-stock split:

- Number of shares: 1,000
- Market value per share: QAR 5
- Total market value: QAR 5,000

Why is the stock split taking place?

The stated primary objectives of the stock split are:

- Reduce share prices
- Increase the number of shares available for trading
- Increase shares' trading volume
- Broaden the ownership base of listed companies as a result of an increase in shareholders, as a segment of investors prefer to deal with low-priced shares
- Increase demand for shares by increasing number of investors through introducing a new segment of small investors in the market

The stated general objectives of the stock split are:

- Increase the investment prospects in the financial market and broaden the base of its shareholders
- Attract more small investors and expand choice opportunities for QSE participants
- Increase liquidity and turnover of listed companies' shares
- Enhance the attractiveness of the market to investors and increase the demand for corporate shares in general
- Increase the daily activity of the stock exchange transactions and increase the number of transactions executed on the companies' shares

Commercial Bank supports QFMA's directive to split Commercial Bank's shares and the shares of all other QSE listed companies in line with these stated objectives.

When will the stock split take place?

The effective date of Commercial Bank's stock split is 9 June 2019 as per QFMA's schedule.

How will the stock split impact the value of my shares?

The market value of each share will be divided by 10 immediately after the stock split and the number of shares owned will be multiplied by 10, therefore the total market value of your shares will not change. The market value of shares is affected by daily trading activity as normal.

How will the stock split impact my proportionate stake in Commercial Bank?

Your proportionate stake in Commercial Bank will not change as the stock split applies to each and every shareholder in the same way.

Will the stock split affect the amount of my dividend?

The stock split will not directly affect the amount of dividend received. If a dividend is approved, this will continue to be distributed to shareholders proportionately. As all shareholders will have 10 times more shares as a result of the stock split, the dividend amount distributed to each shareholder will not be affected.

Hypothetical pre-stock split dividend scenario

- Number of shares: 100
- Dividend pay-out per share: QAR 1
- Total dividend amount: QAR 100

Hypothetical post-stock split dividend scenario

- Number of shares: 1,000
- Dividend pay-out per share: QAR 0.1
- Total dividend amount: QAR 100

How will liens or facilities issued against Commercial Bank shares be affected by the stock split?

As outlined by QCSD, any pledged shares will remain pledged so the number of the seized or pledged shares after splitting the shares nominal value should automatically become 10 times the number of shares before the split.

Additionally, we recommend that the shareholder contacts the relevant bank or financial institution to check if any additional shares need to be pledged in regards of the lien or facility.





الأسئلة الأكثر تداولاً حول تجزئة الأسهم لدى البنك التجاري

ما هي عملية تجزئة الأسهم؟

أصدرت هيئة قطر للأسواق المالية إلى جميع الشركات المدرجة في بورصة قطر توجيهات تقضي في تجزئة كلّ سهم إلى ١٠ أسهم وتخفيض القيمة الإسمية لكل سهم من ١٠ رق إلى ١ رق. وسيرفع هذا الأمر من العدد الإجمالي للأسهم التي تملكها الشركة بمقدار ١٠ مرّات غير أن إجمالي القيمة الإسمية للأسهم لن يطرأ عليه أي تغيير.

فعلى سبيل المثال:

قبل تجزئة السهم:

- عدد الأسهم: ١٠٠
- القيمة الإسمية للسهم: ١٠ رق
- إجمالي القيمة الإسمية: ١,٠٠٠ رق
- بعد تجزئة السهم:
- عدد الأسهم: ١,٠٠٠
- القيمة الإسمية للسهم: ١ رق
- إجمالي القيمة الإسمية: ١,٠٠٠ رق

وبعد تجزئة الأسهم، سنقسم القيمة السوقية للسهم تلقائياً بـ ١٠ لكن إجمالي القيمة السوقية لهذه الأسهم لن يتغيّر بتاتاً.

ما هي الأهداف من وراء تجزئة الأسهم؟

إنّ الأهداف الأساسية من تجزئة الأسهم هي:

- تخفيض سعر السهم
- زيادة عدد الأسهم المتاحة للتداول
- رفع نسبة التداول للأسهم
- توسيع قاعدة الملكية للشركات المدرجة نتيجةً لزيادة عدد المساهمين نظراً إلى أن شريحة من المستثمرين تفضّل التعامل بأسهم منخفضة السعر
- زيادة الطلب على الأسهم نتيجةً لزيادة عدد المساهمين وذلك من خلال استقطاب شريحة جديدة من صغار المستثمرين إلى السوق

أما الأهداف العامة من هذه التجزئة فهي:

- توسيع آفاق الاستثمار في السوق المالي وتوسيع قاعدة المساهمين فيه
- جذب عدد أكبر من صغار المستثمرين وزيادة فرص الاختيار لدى المتعاملين في بورصة قطر
- زيادة السيولة ومعدّل دوران التداول في أسهم الشركات المدرجة
- تعزيز جاذبية السوق بالنسبة إلى المستثمرين وزيادة الطلب على أسهم الشركات بصورة عامة
- زيادة معدل النشاط اليومي للتداول في البورصة بالإضافة إلى زيادة عدد الصفقات المنفذة على أسهم الشركات

يدعم البنك التجاري توجيهات هيئة قطر للأسواق المالية في تجزئة الأسهم التي يملكها وأسهم كافة الشركات المدرجة في بورصة قطر بالتوافق مع هذه الأهداف المعلنة.

متى ستبدأ عملية تجزئة الأسهم؟

عملاً ببيان هيئة قطر للأسواق المالية، إنّ تاريخ سريان تجزئة الأسهم في البنك التجاري هو ٩ يونيو ٢٠١٩.

ما هي انعكاسات تجزئة الأسهم على قيمة أسهمي؟

ستتمّ تجزئة القيمة السوقية لكل سهم إلى ١٠ تلقائياً بعد تجزئة الأسهم وسيتضاعف عدد الأسهم المملوكة بمقدار ١٠ مرات، من هنا لن يتغيّر إجمالي القيمة السوقية لأسهمك. تجدر الإشارة إلى أنّ القيمة السوقية للأسهم كالعادة تتأثر بحركة التداول اليومية.

كيف ستؤثر تجزئة الأسهم على أرباحي النسبية التي يوزّعها البنك التجاري؟

إنّ أرباحك النسبية في البنك التجاري لن تشهد أي تغيير لا سيّما أنّ تجزئة الأسهم تطبّق على كلّ المساهمين بالطريقة ذاتها.

هل ستؤثر عملية تجزئة الأسهم على عدد حصصي في الشركة؟

لا يوجد تأثير مباشر لتجزئة الأسهم على حصص الأرباح. فإذا تمت الموافقة على حصّة الأرباح، سيبقى التوزيع النسبي للحصص على المساهمين ذاته. ونتيجةً لهضاعفة عدد أسهم كلّ المساهمين بمقدار ١٠ مرّات بعد التجزئة، لن تتأثر حصص الأرباح الموزّعة على كلّ مساهم.

سيناريو افتراضي لحصص الأرباح الموزّعة قبل تجزئة الأسهم

- عدد الأسهم: ١٠٠
- حصّة الأرباح المدفوعة للسهم الواحد: ١ رق
- إجمالي قيمة حصص الأرباح: ١٠٠ رق
- سيناريو افتراضي لحصص الأرباح الموزّعة بعد تجزئة الأسهم
- عدد الأسهم: ١,٠٠٠
- حصّة الأرباح المدفوعة للسهم الواحد: ٠,١ رق
- إجمالي قيمة حصص الأرباح: ١٠٠ رق

في حال وجود حجز أو رهن على أسهم البنك التجاري، كيف ستنعكس تجزئة الأسهم على ذلك؟
كما نصّت شركة قطر للإيداع المركزي للأوراق المالية، كل الأسهم المرهونة ستبقى على حالها الأمر الذي يعني أنّ عدد الأسهم المرهونة أو المحجوزة بعد تجزئة القيمة الإسمية للأسهم سيتضاعف تلقائياً بـ ١٠ مرّات مقارنةً بعدد الأسهم قبل التجزئة.

بالإضافة إلى ذلك، من المستحسن أن يتواصل المساهم مع البنك أو المؤسسة المالية المختصة للتحقق من هذا الأمر إذا كان يستدعي الأمر حجراً إضافياً للأسهم.

